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PROHLÁŠENI NEZÁVISLOSTI ČESKOSLOVENSKÉHO NÁRODA.
Historický popis událostí v r. 1918 podal ve své studii 

prof. Lev Zelenka Lerando k desátému výročí Českosloven
ské republiky. Byla napsána původně pro kalendář ČSA a 
uveřejněna v národním kalendáři Československá Amerika 
na rok 1928, ročník VI. v New Yorku. Autor úvodem uvádí: 
“tato práce má naznačit jakým způsobem československé 
prohlášení nezávislosti vzniklo, jak jeho obsah byl světu 
oznámen, prohlášen, publikován a přijat.......... Jelikož mno
ho legendárního je obestřeno kol událostí souvisejících ne
jen bezprostředně s tímto dokumentem, ale i s dokumenty 
a událostmi jinými, bylo nutno osvětlit tyto události objek
tivně a to již v zájmu historické pravdy.”

Legenda dokonce přežila dalších čtyřicet let, takže ještě 
v r. 1967 se setkáváme s mylnými názory. Stále se hlásá, 
že prohlášení nezávislosti bylo podepsáno Masarykem ve Fi
ladelfii, což ovšem je základní omyl. Ve Filadelfii bylo pode
psáno dne 26. října dvanácti zástupci ujařmených národů 
“prohlášení společných zájmů středoevropské Unie” a pak 
prof. Masarykem přečteno zástupcům lidu. Historie prohlá
šení nezávislosti je docela jiná, jak se čtenář dočte z této 
studie prof. Zelenky.

Kdo je autor prof. Lev Zelenka Lerando? Zajímavá po
stava. Tomáš Čapek ve své knize The Czechs in America 
uvádí, že byl koncertním harfenistou u vévody z Devonshire 
a že koncertoval ve Spojených státech v letech 1911-1915. 
Později přednášel na státní universitě v Ohio; z jeho vlastní 
studie se dovídáme, že po válce byl archivářem válečné ko
mise státu Ohio a později přednášel dějiny na universitě 
pennsylvánské.

Za války byl prof. Zelenka očitým svědkem důležitých 
událostí. Jeho osobní vzpomínky, obsáhlá korespondence po 
několik let vedená, sbírka výstřižků z novin, sbírka vzác
ných fotografií, interviews důležitých osobností, studie do
kumentů ve Washingtoně atd. tvoři podklad k této práci.

Prof. Zelenka píše:
“V záři r. 1918 zdálo se, že válečné události směřují k 

rapidnímu konci. Na jaře toho roku bylo totiž rozhodnuto 
oficiálnimi washingtonskými kruhy, to je presidentem Wood
row Wilsonem, jeho kabinetem a ministerstvy války i loď
stva, že bude posíláno pravidelně každého měsíce nejméně 
250,000 zvláště vybraných, vzorně vycvičených a dobře vy
pravených vojínů, a to po tak dlouho, až by na bojištích 
Francie bylo 10,000,000 amerického vojska, a pokračovati 
eventuelně tak dlouho, až by Německo se svými spojenci bylo 
poraženo. Idealismus amerického lidu šel tak daleko, že vše
obecně lidé dobrovolně vstupovali do armády, muži i ženy, 
by obětovali sebe i život za docílením jednoho účele sku
tečně vznešeného: “by říše padly a národové všeho světa 
byly osvobozeny”,by takto “válka odstraněna byla jednou 
pro vždy ” A to. nebylo.v rozporu s heslem vydaným presi
dentem Wilsonem: “zabít válku válkou” (to kill war by 
war). Světová válka měla být poslední válkou lidstva vů
bec. Proto hlavně universitní studující narukovali dobrovol
ně a s veselou myslí, a šli se zářícím zrakem na lidská jat
ka, neboť povznášející myšlenka, že životem svým vykoupí 
generace příštího lidstva byla jim vzpruhou upomínající na 

idealismus za válek křižáckých, kdy vojska západní Evropy 
táhla proti Turkovi, by vykoupila krvi prázdný hrob Kristův 
z rukou nevěřících, a osvobodila svátou zem. A právě v září 
1918 bylo ovoce této akce již patrno.

Národní rada československá byla uznána vládou de facto 
nejen Spojenými státy (3. září 1918), ale i mocnostmi ji
nými. Toto uznání potvrzeno spojeneckými vládami: Anglií 
(smlouvou s Národní radou z 3. září 1918), Ruskem (Vše- 
ruskou vládou) 10. září, Francií smlouvou z 28. září 1918 
a Itálií prohlášením,ministerské rady z 3. října 1918. Česko
slovenští dobrovolníci američtí organisováni a cvičeni byli 
ve vojenském táboře u Stamford, v státě Connecticut, na 
pozemcích sochaře Gutzona Borgluma, rodem Skandinávce.

Dne 20. září, z podnětu prof. Millera, předložili zástupci 
sedmi utlačených národů Rakousko-Uherska pres. Wilsono- 
vi resoluci Vůle národů Rakousko-Uherska. Autorem jejím
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Milá sestra Vrázová:

V neskorej odpovedi na Váš list, radi by sme Vás 
uistili, že Sokol USA ako členská organizácia Českoslo
venskej národnej rady americkej úplne súhlasí s plánom 
a programom osláv 50. výročia historického októbrového 
prehlásenia nezávislosti oslobodených Čechov a Slovákov 
v společnej Československej republike.

Výkonný výbor Sokola U.S.A. — vedúca kancelária 
(Supreme Lodge) vydá vo vhodnom čase proklamáciu 
adresovanú svojim členom, vyzývajúcu jednoty a oblasti 
Sokola U.S.A, k najužšej spolupráci s miestnymi a ná
rodnými výbormi organizovanými pod vedením Česko
slovenskej národnej rady americkej, tak aby sa Váš na
plánovaný program v rámci osláv splnil.

Podporujeme Vaše snahy — a to v tom istom duchu, 
v ktorom naši predchodcovia podporovali revolučné hnu
tie vedené T. G. Masarykom, M. R. Štefánikom a Eduar
dom Benešom.

Srdečne Vaši
Andrew Venglarcik, Jr. John M. Babuska
Melvin Cernicky Joseph J. Karabin
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je prof. Miller. V dokumentu tomto požadováno bylo rozčle
nění Rakousko-Uherska. Delegaci, jejíž členové byli prof. 
Masaryk, Ignác Paderewski, Dr. H. Hinkovič, Vasil Stoica, 
Guiseppe Bevione a Myron Korkora, vedl prof. Masaryk. 
Krátce na to titíž zástupci utvořili stálou společnost, a z ní 
se v brzku vytvořila tak zvaná Středoevropská demokra
tická unie, která se později zvala prostě již jen Středoevrop
ská unie. Na konec ji tvořilo dvanáct národů a národností.

Dějiny této Unie jsou bez odporu zajímavé, a pro nás dů
ležité. V létě roku 1918 pracoval pan Herbert Adolphus. 
Miller, profesor věd politických a národohosopdářských, pak 
sociologických při Oberlin College, v státě Ohio, na delší 
vědecké práci, kterou nazval The Bulwark of Freedom 
(Bašta svobody). Práce ta uveřejněna byla v časopise The 
Survey, jednom z nejvlivnějších amerických týdeníků vůbec, 
dne 5. října 1918. Tuto pro nás veledůležitou práci tvořil v 
Novém Yorku v létě téhož roku, a nakreslil k ní mapu ev
ropských ujařmených národů. Dokazoval, že logické vytvo
ření Ligy národů se dá provésti jedině rozbitím stávajících 
států, hlavně Rakousko-Úherska, z části Německa a evrop
ského Ruska, a osvobozením národů a národností jimi ujař
mených, kterým nutno dáti svobodu a nezávislost na základě 
práva sebeurčení.

Inspiraci k práci této dal prof. Millerovi gen. major Glen 
Courtlander, který 1. dubna 1918 prof. Millera žádal, by mu 
něco dal co by osvětlilo postavení národností tak zvaného 
Blízkého východu (Near East). Prof. Miller navrhl svolání 
vůdců oněch národů a národností, a jmenoval jména Pade
rewski, Pergler, Písecký, Gregorovič, Iwanowski atd. Mu
silo to být kol 15. května, neb téhož dne psal své choti z 
Yale Clubu v Novém Yorku, že se nalézá v “porodních bo
lestech” jakés středoevropské Ligy národů. Na to byl v 
restaurantu Delmonico oběd, při němž se poprvé sešli zá
stupcové několika potlačených národů rakousko-uherských. 
Místo Paderewskiho přišel pobočník téhož, sochař Iwanow
ski, osobnost velice malebná. Ku konci oběda všichni se 
usnesli, že prozatím se nedá nic dělat, leda docílit, by Spo
jené státy, a to hlavně lid Spojených států, uznaly o svo
bodu zápasící národy. Prof. Miller počal proto propagovati 
v americkém tisku zájmy národů a národností slovanských. 
Při návštěvě Clevelandu seznal však, že do organisace musí 
také vstoupiti Rumuni, a organisoval je ihned, a to tak, že 
dne 5. června 200 Rumunů zvolilo svým mluvčím kapitána 
Vasila Stoicu.

Dne 18. července, na velkém slovanském dnu odbývaném 
v Lorain, Ohio, poukázal, že společný postup všech národ
ností a národů slovanských je nezbytný. Za krátko vskut
ku ostatní menší národnostní jednotky počaly se scházeti se 
zástupci národů velkých. Mluvčí jich scházeli se vždy k 
obědu v Novém Yorku v Delmonicově restauraci, a Středo
evropská unie počala se pomalu vytvářet! v činitele, jenž 
sliboval zasáhnouti v politické děje mocnou rukou.

Dne 15. září odbýván bvl v Carnegie Hall v Novém 
Yorku velký sjezd ujařmených národů, tak zvaná "schůzka 
vítězství” (Victory Meeting), při níž tak zvaní “four minute 
men” (čtyřminutoví řečníci) osvětlovali svá stanoviska. Po 
té byl onětně oběd u Delmonico, kdež usneseno, bv dne 17. 
září odbývána byla schůze v jednom z nejexklusivněiších 
hotelů Nového Yorku, v hotelu Biltmore. Tam prof. Miller

fungoval co předseda. Utvoření jakés stálé organisace bylo 
jím navrženo, a současně byla poslána presidentu Wilsonovi 
pozdravná resoluce.

Další schůzky se již dály ve Washingtoně. Prvá schůze 
odbývána byla v italské informační kanceláři, a zde návrh 
byl učiněn, by se společnost jmenovala Středoevropská liga. 
To však s nelibostí bylo vzato na vědomí v nejoficiálněj
ších kruzích washingtonských, neb se vědělo, že president 
Wilson sám se zanášel ideou utvoření Ligy národů. Proto 
byl titul rychle změněn a organisace se jmenovala Středo
evropská demokratická unie. Slovo “demokratická” mělo 
rozplašit veškerá nedorozumění v kruzích vládních a do
kázat loyalitu k dočasně mocným vůdcům politickým. “Unie 
se skonsolidovala do té míry, že byla Wilsonem přijata v 
deputaci, jejíž jsem byl mluvčím,” praví pres. Masaryk na 
str. 299 svého díla Světová Revoluce.

Dne 3. října odbývána byla ve Washingtoně prvá formální 
konference této Unie, a Paderewski tehdy prohodil význam
ná slova: “Děcko se narodilo, a bylo jemu dáno jméno.” 
(The child is born and christened.) Oběda po konferenci zú
častnili se již dokonce mnozí členové diplomatického sboru, 
vysocí úředníci tří ministerstev: zahraničí, války a loďstva, 
jakož i sám předseda senátního komitétu zahraničních zále
žitostí. Předsedou Unie byl zvolen prof. Masaryk, proti své
mu však přání, jak na str. 299 v díle Světové Revoluce píše. 
Místopředsedou byl zvolen Paderewski, světoznámý umělec 
klavírní, a jedním řezem Unie se stala předmětem nejvše
obecnějšího zájmu nejen politických ale též společenských 
kruhů americké veřejnosti. Časopisy celé Ameriky v ná
valu obrazotvornosti zdravily Unii již dokonce jako počátek 
jakýchsi Spojených států evropských, hlavně když k Unii 
ve Filadelfii přistupoval ve dnech 23—26. října národ tři
náctý. Americký lid, hlavně ovšem americký tisk spatřoval 
v událostech těch přímo opakování se amerických dějin z 
roku 1776, kdy třináct anglických revoltujících koloniálních 
států počalo tvořit Spojené státy severoamerické.

V stejnou dobu kdy tato Středoevropská unie se tvořila, 
sděloval Ed. Beneš kabelogramem z Paříže prof. Masary
kovi, že směrodatné kruhy francouzské naléhají, by Národní 
rada se přetvořila v prozatímní vládu a v ministerstva.

Jaké, neb které směrodatné kruhy francouzské to byly 
nikdo se nikdy nedopátral. Soukromé porady o této záleži
tosti konaly se ve Washingtoně v bytě prof. Masaryka v 
čísle 2400 na fashionable 16. ulici. Zúčastnili se jich kapi
tán Vladimír Hurban, sekretář prof. Masaryka pan Jaroslav 
Císař, advokát Karel Pergler, a spisovatel Josef Tvrzický. 
K. Pergler píše, že prof. Masaryk kabelogram předložil na 
pravidelné poradě ráno v devět hodin. Různé námitky uči
něné proti přetvoření Národní rady v prozatímní vládu zví
tězily alespoň na čas, a prof. Masaryk souhlas svůj Paříži 
nedal. Teprve později, když rakouské a německé manévry 
se stávaly stále intensivnějšími, byl návrh “směrodatných 
kruhů francouzských” přijat, a dne 14. října oznámil Ed. 
Beneš vládám Dohody, že Národní rada československá, kte
rou mocnosti uznaly de facto vládou, sebe prohlásila proza
tímní vládou Prof. Masaryk přijal zodpovědné úkolv mini
sterského předsedy a ministra financí a vykonávání funkce 
presidenta vlády, generálu Štefánikovi ponechány funkce 
ministra národní obrany a války, a Ed. Benešovi důmyslně
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byla přidělena portfolia zahraničních záležitostí a minister
stva vnitra.

Před tím, nežli bylo vydáno prohlášení československé ne
závislosti, bylo jednáno o pomoc československému vojsku v 
Sibiři. Dostatečná pomoc nemohla se však nikde obdržet, le
da prostřednictvím Amerického červeného kříže. Ten však 
zpravil pana Stearna, že dostatečná pomoc, úvěr a půjčka 
nejsou dobře možný, jelikož Československá národní rada 
technicky zdála se býti pouze jakousi organisací Čechů a 
Slováků. Pak-li se Čechoslovákům nepodaří zorganisovati 
pravidelnou prozatímní vládu a získati jí uznání od Spoje
ných států neb některé vlády spojenců, bylo by nesmírně 
těžko získati potřebné úvěry a pomoci (šatstvo, potraviny, 
léky atd.).

Proto poslal pan Stearn pro pana Ch. W. Nicholse, člena 
výkonného výboru Amerického zemědělského sdružení, ta
jemníka válečného výboru národní výkonnosti, povoláním 
vynikajícího průmyslového inženýra z Rahway v New Jersey, 
a v konferenci ho požádal, by došel k prof. Masarykovi, jej 
obeznámil se situací a okolnostmi, a jej požádal, nebo při
nutil, by zařídil potřebné kroky k utvoření prozatímni vlády 
Československé republiky.

Pan Nichols učinil jak žádáno. Vrátiv se vyprávěl pánům 
Stearnovi a soudci Warrickovi, prvnímu rádci Amerického 
zemědělského sdružení, jakož i pí. Stearnové, že když pro
fesoru Masarykovi potřebu organisování prozatímní vlády 
sdělil, včetně požadavku jmenovati exekutivní úředníky (mi
nistry), prof. Masaryk pouze pozorně naslouchal. Když pan 
Nichols skončil, vzpřímil se prof. Masaryk ve své židli, tro
chu se povytáhl, a poklepávaje rukou na prsa, vážně, s dů
razem na každé slovo, jaksi sebevědomě odvětil: “Já jsem 
vrchním velitelem československých vojsk!” (I am the com
mander-in-chief of the Czechoslovak Armies). Na to od
větil pan Nichols: “To vím, profesore, a všichni druzí to také 
vědi, ale v tom je právě kámen úrazu. Vy musíte se státí 
něčím více jak vrchním velitelem armády československé, 
abyste obdržel pomoc a udržel plné sympatie vlády Spoje
ných států a amerického lidu. Americký lid jest všeobecně 
podezřívavým vůči všemu co se zdá — byť i jenom z povzdá- 
lečí — zaváněti diktátorstvím. Proto jest to nezbytné, by 
v zájmu konečného úspěchu československé věci byla utvo
řena prozatímní vláda Československé republiky, a to po
kud možno co nejdříve, a bude třeba zpravit! o tom for
málně Státní department a Spojenecké vlády.”

Kdvž pan Nichols skončil, zůstal profesor Masaryk sedět 
po několik minut v absolutním mlčení, stále hledě přímo 
strnule na pana Nicholse, jakoby vážně uvažoval. Pak náhle 
zazvonil, a zavolal pana Císaře z jednoho pokoje přes chod
bu. Když týž přišel, prosil jej, by napsal telegram Dr. Bene
šovi do Paříže, a počal hned sám diktovat text depeše, žá
daje, by Dr. Beneš ihned učinil potřebné kroky k organi- 
saci a proklamaci utvoření se prozatímní vlády Českoslo
venské republiky, a jakmile se tak stalo, by mu kabel ogra- 
ficky sdělil jména zodpovědných úředníků v oficiální formě 
a to tak, by podobný kabelogram mohl být použit co pod
klad k oficiálnímu vyrozumění Státního departmentu atd. 
Pak požádal prof. Masarvk by text panu Nicholsovi byl 
přečten, a tázal se ho zdali obsah telegramu jest dostateč
ným a plně vyhovujícím potřebě atd. Pan Nichols odvětil, že 
ano a nyní že se dá očekávat úspěch. Několik dni na to tele
fonoval pan Císař panu Stearnovi, sděluje mu, že z Paříže 
obdrželi odpověď: Prozatímní vláda byla utvořena, a po- 
šle-li někoho, že mu bude moci oznámit jména zodpověd
ných osob atd. Pan Nichols pak šel pro zprávu, a krátce na 
to byla panem Císařem osobně podána znráva Státnímu de
partmentu. Za nedlouho byla skutečně získána pomoc od 
Amerického červeného kříže, jdoucí do několika milionů do
larů. Obnos ten byl likvidován, když vláda Spojených států 
povolila prvou půjčku Československé republice. Zprávu tu
to podal autoru pan Stearn ústně již o velikonoc’ch roku 
1919 a dokumentárně ji opakoval na jaře roku 1927.

Nyní zbývalo již jen jedno: by ona prozatímní vláda vy
dala nějaký manifest dalekosáhlého významu politického, 

dokument, v němž by se před celým světem uvedla v spole
čenstvo národů a tak učinila svůj debut. A tím dokumen
tem, dle mínění mnoha politiků a státníků mohlo být jen 
jakés prohlášení nezávislosti neb neodvislosti.

Jak československé prohlášení nezávislosti vzniklo jest 
skutečně velmi zajímavé. Kdo dal popud k sepsání tohoto 
dokumentu? Za jakých okolností vznikl? Pisateli nikdo ne
mohl říci nic bezpečného. Prof. Miller o tom nic nevěděl, 
neb přišel skoro k polohotové věci.............Teprve na jaře
1927 podařilo se autoru z pana Stearna dostat všechny zprá
vy a tak možno osvětlit právě tento bod pro nás jistě důle
žitost mající.

Dne 16. září 1918 doručena byla švédským vyslancem 
Ekengrenem o 6. hodině večerní v Státním departmentu 
mírová nota rakouská, na kterou již o půl sedmé president 
Wilson negativně odpověděl a to pouze několika řádky: 
“Vláda Spojených států cítí, že může dáti pouze jednu od
pověď na návrh císařské vlády rakousko-uherské. Mnoho
kráte a se vší opravdovostí uvedla podmínky, na jichž zá
kladě uvažovala by o míru a nebude tedy konferovat! o zá
ležitosti, vůči níž svoje stanovisko přesně a jasně vyslo
vila.” Prostě to znamenalo, že Spojené státy nemají o čem 
s Rakousko-Uherskem vyjednávat. Zná americké podmínky, 
je-li ochotno je přijat, může ihned počít s mírovým vyjed
náváním. Smlouvat se Spojeným státům není třeba, odmí
tají je, odhodlány vésti válku tak dlouho až docílí čeho chtě
jí. Odpověď presidentova vyvolala po celé Americe přímo 
pravou bouři nepřátelské kritiky, tisku, politických organi- 
saci, občanských a vlasteneckých společností, dělnických a 
farmářských sdružení jakož i obecenstva. V českých duších 
však vznítila naději velikou.

Situace zdála se císaři Karlovi proto příhodnou, a dle vše
obecného úsudku, dodala rakouské vládě dne 7. října od
vahu posiati druhou mírovou notu, v naději, že tato druhá 
důvěrná nota bude mit více štěstí jak nota prvá, a že presi
dent Wilson bude nakloněn k lepší odpovědi.

Druhá tato nota způsobila Státnímu departmentu jakož i 
presidentu Wilsonovi nepříjemnou situaci. President již nřed 
tím odmítl opětovné německé mírové oferty prince Maxe a, 
z technické stránky, politicky okolnosti se nikteraž nezmě
nily ni v nejmenšim od odpovědi na prvou notu rakousko- 
uherskou. Za těchto okolností president Wilson, i jeho in
timní rádci, si nevěděli rady jakým způsobem důsledně od
povědět, neboť bylo jisto, že jinak odpověděti nelze, než jak 
bylo odpověděno na notu prvou. Věděli však také, že odpo
vědí na druhou notu vyvolají ještě větší bouři nepříznivé 
kritiky jak odpovědí prvou. Jako východisko z tohoto dilem
ma bylo kýmsi (panem Stearnem) navrženo komusi z ka
binetu presidenta Wilsona, by jeden z utlačených národů 
Střední Evropy publikoval formální prohlášeni nezávislosti 
a tak připravil příhodnou půdu k efektivní odpovědi presi
dentově. Zprávu o tom přinesl kdosi do výkonné konference 
American Agricultural Association, a bylo p. Stearnem oka
mžitě rozhodnuto nasadit všechny páky, by věc byla usku
tečněna.

Pan Stearn svolá] proto ku zvláštní důvěrné konferenci 
hned své nejdůvěmější přátele ve Washingtonů meškající, s 
kterými prováděl propagandu válečnou mezi farmářskými 
organisacemi, a při tom využíval svých styků ve prospěch 
ujařmených národů. Konferenci přítomni byli: pánové Ch. 
W. Nichols; Rob. M. Calfee, advokát z Clevelandu, autorita 
v oboru mezinárodniho práva; Dr. Orlando Ducker, ředitel 
Středoevropské unie: Ross H. Pratt z Portlandu v Oregoně; 
sochař Gutzon Borglun, důvěrný přítel presidenta Wilsona 
a expresidenta Roosevelta; žurnalista H. B. Brougham a dá
my Jennie M. Stearnová a Julie A. Woolseyová. Po delším 
důkladném uvažování rozhodnuto, by Polsko publikovalo ono 
nutné prohlášení nezávislosti. O tom bv] ihned zpraven 
president Wilson, jenž tím byl natrně potěšen.

(Pokračování příště)

Prosíme oznamte nám změnu adresy.
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"SVÍČKOVÁ DEMONSTRACE" PRAŽSKÝCH STUDENTŮ.
Po částech a jen v náznacích se dovídáme o velké demon

straci pražských studentů, která se odehrála 31. října 1967. 
Teprve když se o této události rozepsaly velké evropské de
níky, začal čs. komunistický tisk přiznávat, že nešlo jen o 
“svíčkovou demonstraci” 2,0000 studentů, ale že se jí zúčast
nil další několikatisícový dav pražských občanů. A vysoko
školský výbor Čs. komunistické strany “považuje celou udá
lost za situaci mimořádně politicky citlivou, vyvolávající řa
du nesprávných názorů a nálad, které zasáhly širokou stu
dentskou veřejnost.”

Časopis Student č. 46 přinesl úvodník, ve kterém píše: 
“Ve čtvrtek 11. listopadu 1967 napsala Mladá fronta: V 
průběhu jednání kolejní rady zhaslo světlo a přestalo se 
topit. Od začátku ledna se tak stávalo pravidelně. Vypí
nání dodávky proudu a tepla značně studenty zneklidňuje. 
To se také potvrdilo v úterý večer, kdy během zasedání 
kolejní rady studenti vyšli se svíčkami mezi bloky a pak 
jich asi 1,500—2,000 odešlo ze Strahova směrem do města. 
Skandovali mimo jiné: Chceme světlo! Chceme studovat. 
V Nerudově ulici a později i v areálu Strahova zasáhla 
Bezpečnost, několik studentů zadržela, ale později je zase 
propustnila.”

Časopis Student však pokračuje vlastními úvahami, že prý 
nemá cenu plakat nad rozlitým mlékem, ale zabývat se 
boulemi morálními i fyzickými. Proč? Protože každá maso
vá, živelná demonstrace bez ohledu na příčiny a na počá
teční úmysly jejích účastníků vede k projevům vandalismu 
a často bývá zneužita k pochybným politickým cílům. V 
Nerudově ulici byly při studentském demonstračním pocho
du strhávány čs. státní vlajky. Neučinili to však studenti, 
jak Bezpečnost zjistila. Přes upřímnou snahu Bezpečnosti ne
podařilo se přimět studenty k vytvoření nějaké delegace, s 
níž by se dalo vůbec jednat. Strahovští — a i jiní vědí, že 
prý už před zásahem policie se ozývaly výkřiky, které ne
svědčí o přílišné zralosti a soudnosti jejich výrobců. Nešlo 
však jen o boule, ale šlo o zkrvavené hlavy, o slzotvorný 
plyn, o kameny létající do řad policie, a o desítky zatče
ných.

Lidé provolávali slávu spisovatelům, hlavně těm, kteří 
byli potrestáni za kritiku zahraniční a vnitřní politiky na 
posledním sjezdu spisovatelů, ale o tom ani o rozbitých hla
vách se nepsalo.

Všichni zodpovědní činitelé odsuzovali liknavost orgánů, 
které byly zodpovědný za nedostatek teplé vody, tepla a 
světla, staví se za oprávněné požadavky studentů, ale od
suzují způsob, jakým se studenti snažili nápravy docílit.

Na druhé straně jak rektor prof. Josef Kožoušek, tak vy
sokoškolský výbor KSČ, považuji za nutné, aby bvla v or
gánech ministerstva vnitra provedena prošetření individuál
ních zásahů příslušníků Veřejné bezpečnosti a podle výsled
ku šetření bvly provedeny ve složkách Veřejné bezpečnosti 
potřebné závěry. Prof. Kožoušek kritizuje nepřiměřenost ně
kterých zásahů VB vůči stupni provinění studentů v prů
běhu celé události. Lituje, že studenti, kteří se cítí nespra
vedlivě postiženi, se nepřihlásili u komise, která byla zří
zena. Jistě mají své důvody a znalosti, jak se takové případy 
v praxi řeší. Dokazuje to ironická poznámka novopečeného 
šéfredaktora Lit-erárních novin Zelenky, který se vyjádřil, 
že když masy studentů počnou házet no policii kameny, že 
tato se nebude bránit zpěvem vánočních písní.

čepici, skutkovou podstatu trestného činu?
5. O jaké zákonné ustanovení či předpisy se opírá zásah 

Veřejné bezpečnosti proti narušitelům veřejného po
řádku?

6. Jakých prostředků může VB použít v případě narušení 
veřejného pořádku?

7. Jak prokurátor zajišťuje, aby nedošlo k překročení pra
vomoci úředních osob vůči občanům při příležitostech, o 
nichž hovoříme?

8. Mohou se občané ucházet o odškodnění v případě úrazu 
při rozhánění demonstrací či srocení?

9. Jak je příslušník VB chráněn při výkonu své pravomoci? 
10. Podává prokurátor žalobu v případě narušení veřejného 

pořádku?
Všechny odpovědi byly vysvětleny dle patřičných zákonů 

a nařízení komunistické ústavy chránící zájmy komunismu 
a vykonavatelů jeho moci. Tyto otázky objasňuji, co se mezi 
policií a demonstranty odehrálo a co nebylo v čs. tisku uve
řejněno.

Výbor studentstva odhlasoval resoluci s těmito požadavky:
1. Zatčení účastníci studentské demonstrace musí být pro

puštěni a nesmí být trestáni za demonstraci, která začala 
klidně, ale kterou policie proměnila ve výtržnosti a 
rvačky.

2. V budoucnu musí být policisté označeni čísly, aby mohli 
být ztotožněni v případě dalších brutálností vůči studen
tům.

3. Policii musí být zakázáno používat chemických prostřed
ků proti spořádané a nenásilné demonstraci.

4. Noviny, které přinesly falešné a nepravdivé zprávy o prů
běhu demonstraci, musí přinést nové pravdivé zprávy o 
tom jak to opravdu bylo.

5. Nebude-li shora uvedeným žádostem vyhověno, studenti 
vyjdou opět do pražských ulic k dalším demonstračním 
průvodům.
Zatím nám není známo jakého výsledku se dočkali, ale 

určitě skončili hůře než spisovatelé po V. sjezdu t. r.

DESET OTÁZEK PROKURÁTOROVI.
Zájem studentů o některé právní aspekty vedl k položení 

10 otázek městské prokurátore v Praze:
1. Má čs. občan právo demonstrovat?
2. Co Je potřebí k povolení veřejného shromáždění či prů

vodu?
3. Kdo vůbec je narušitelem pořádku?
4. Zakládá fakt — vezme-li např. někdo příslušníku VB
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AUTOR MANIFESTU ČS. SPISOVATELŮ PRÝ ZJIŠTĚN.
V půli měsíce listopadu čs. ministerstvo vnitra uspořádalo 

tiskovou konferenci pro zahraniční novináře, na které bylo 
oznámeno, že byl zjištěn původce Manifestu čs. spisovatelů 
uveřejněného v mezinárodním zahraničním tisku, který se 
zabýval stavem nesvobody dnešních čs. intelektuálů. Na opě
tovné dotazy zahraničních novinářů o koho se jedná, odpo
vědní činitelé dávali vyhýbavé odpovědi, že se jedná o bez
významnou osobu, jež zastává funkci archiváře a bude pozdě
ji postavena před soud. Později bylo naznačeno, že tato oso
ba dodávala zprávy pro exilový tisk a její články byly oti
skovány v mnichovském Českém slově pod pseudonymem 
Petr Svoboda. Komunisté kladli důraz hlavně na to, že za 
uveřejnění manifestu v cizině jsou zodpovědní redaktoři Jo
sef Pejskař z Českého slova v Mnichově a J. Josten z lon
dýnského Čechoslováka. Čs. komunisté budou bezesporu plá
novat a připravovat proces, kterým by zdiskreditovali jak 
oba zmíněné redaktory, tak zahraniční tisk. Budou tvrdit, že 
se jednalo o bezvýznamnou osobu, která neměla se spisova
teli nic společného a nechala se koupit.
HENDRYCHIÁDA V ČESKOSLOVENSKU.



26. října bylo zvoleno nové předsednictvo Svazu čs. spiso
vatelů. Jeho členy jsou: Oldřich Daněk, Jan Drda, Eduard 
Goldstiicker, Milan Jaříš, Ivan Kříž, Arnošt Lustig, Voj
těch Mihálik, Jan Otčenášek, Jan Pilař, Karel Ptáčník, Jan 
Skácel, Stanislav Šmatlák, Jiří Šotola, Pavol Števček, Ladi
slav Ťažký a Miroslav Válek. Nikdo však z nich nepřijal 
funkci předsedy. Ostatní spisovatelé-komunisté odmítají spo
lupráci s poznámkou, že po vyloučení několika členů ani 
oni nemají co pohledávat ve straně. Nejen oni, ale i ostatní 
umělci-výtvarníci, filmaři atd., odmítají odebírat nynější Li
terární noviny.

Tlak proti vyloučeným se zvyšuje. Literární kritik A. J. 
Liehm byl zadržen na letišti v Ruzyni, když již vstupoval 
do letadla a byl mu odebrán cestovní pas. Podobně se stalo 
i Pavlu Kohoutovi po návratu z Hamburku, kde řídil svoji 
adaptaci “Švejka”. Jeho příští cesta do Mnichova se již ne
uskutečnila, neboť bezpečnostní orgány mu též odebraly 
pas.

Hendrych na 5. sjezdu čs. novinářů poznamenal, že pře
vedení Literárních novin pod dozor ministerstva kultury a 
informací bylo “mimořádné, neradostné ale nezbytné opa
tření.” Sjezd novinářů 20. října tentokráte vedl sám Hen
drych s pomocí ministra kultury a informací Karla Hoff- 
manna, takže vše šlo hladce a dle přání KSČ. Tajemník 
svazu novinářů, který byl ponechán nadále ve funkci, ne
opomněl odsoudit spisovatele a jejich negativní psaní, hlav
ně v Literárních novinách a Kulturním životě. Delegáti to
hoto sjezdu řízeného KSČ, zaslali KSČ dopis, ve kterém 
sdělují: “Je pro nás závazkem, že nás strana považuje za 
přední aktiv a že oceňuje přinos naší práce pro poznávací 
činnost i pro prosazování usnesení a závěrů v životě naši 
společnosti. . . . Důvěru, kterou nám projevuje strana, ne
zklameme.”

Nic lepšího si nemohli Hendrych a Novotný přát. Tito 
straně oddaní čs. novináři se skutečně vyznamenali; více 
servilnosti se snad iiž nedá očekávat.

Blíží se rok 1968 — 50 let čs. samostatnosti, a s ním vý
znam 28. října. Komunisté si uvědomili, že neobstojí před 
světovou veřejností s popíráním významu tohoto památného 
dne, a se vším, co s ním bylo spojeno, a proto pomalu a ne
nápadně počali přiznávat 28. říjnu jeho význam. Letošnímu 
28. říjnu se dostalo již platného zadostiučiněni z úst aparát- 
číka Vrabce, který v rozhlasovém projevu v neděli 28. října 
řekl mimo jiné:

“Historická propaganda z padesátých let se v upřimné 
snaze o negaci všeho starého, přežilého soustředila na vý
klad pokrokových a revolučních tradic. Ve snaze o upevnění 
moci dělnické třídy, toho, co přinesl únor 1948, jsme jak se 
říká vylili s vaničkou i dítě. Aby se vykořenil buržoasní vliv 
na naše myšlení, scvrkla se nám historie 20. století jenom na 
vývoj revolučního hnutí. Cokoliv, co nebylo bezprostředně 
spojeno s jeho zápasy, o čem se myslelo, že o to mají zá
sluhy jiní, se z dějin ztratilo. ... Tak se z našich dějin za
čal vytrácet i 28. říjen, den vzniku naši novodobé státnosti, 
zrodu ČSR. V učebnicích dějepisu mu byl věnován jen od
staveček a na školení se mluvilo jen o generální stávce děl
nictva 14. října. . . . Dnes, když jsme o mnoho moudřej
ší .. ., kdy u nás socialismus hluboko zakotvil, můžeme jistě 
s uspokojením říci: Zaplať Pánbůh za to, že je to už za 
námi.”

Zase o krok vpřed, a to s návdavkem, že Vrabec řekl 
“Zaplať Pánbůh”, ale dosud není přesně známo, zda se již 
může psát s velkým “P”.

Tento krásný pozdrav přivezený ze staré vlasti uskutečňujeme našimi 
léky. Denně dostáváme dopisy krajanů, jimž naše léky znamenitě po
mohly. Tak píše tetička z Výšková na Moravě neteři M. Pitelové do 
Glencoe, Ill.: Koleno mě bolelo, že jsem nemohla slézti ze schodů a 
teď po užívání kombinace BOLVEN-ZDRAVI-TAMIN běhám opět jako 
nic a jsem 76 roků. I mé dceři tyto dva léky pomohly co jsi nám 
poslala. — A Frances Denk z Deerbrook, Wisconsin, napsala: “Zdravi
tamin a Bolven jsou pro mne ty nejlepší léky, předčí i ty od lékaře. 
Co já měla bolesti v krku a se srdcem a od nich mi pomohly.

Tak ať i vám slouží ke zdraví!
Pošleme je za vás i vašim příbuzným do ČSR, když zaplatíte po

štovné $1.60.
EUROPEAN DRUGS 

Břetislav Jelínek, čsl. lékárník
P.O, Box 927 Laguna Beach, Calif. 92652
Bolven na 5 týdnů ...................................................... $2.90
Zdravi-tamin na 5 týdnů .......................................... $3.98
Zdravi-tamin na 10 týdnů jen ................................. $6.98
Danube herb laxative tablety ..................................  $2.98
Moravské Mazání — 1 pint ......................................  $3.50
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DVĚ REPORTÁŽE O AMERICE.
Nové Lit-erární noviny přinesly ve dvou číslech stránko- ’ 

vé reportáže o Americe od čs. herečky a spisovatelky Olgy 
Scheinpflugové, jež hýří pestrými postřehy. Reportáže pů
sobí dojmem zajímavého vyprávění a ukazují jak turista 
může Ameriku vidět, má-li schopnost ji rozumět.

Další reportáž napsal Stanislav Budín, který ztrávil sedm 
let v Americe před válkou. Jeho studie problémů Ameriky 
je velice podrobná a kritická, přesto však objektivní. Dotý
ká se všech oblastí, pokroku a blahobytu, ale též proble
matiky chudoby a černošské otázky — a také vietnamské 
války. Snaží se tyto problémy vidět očima Američana. Z je
ho 8 stránkové reportáže v časopise Reportér by se new
yorský paběrkář mohl hodně přiučit.

Avšak jako novinář čs. režimu si Budín nemohl dovolit, 
aby se neotřel o exil a nemluvil o dnešni krajanské Ame
rice více méně s pohrdáním. O krajanech píše: “Tato ka
pitola je dost truchlivá. Krajanská Amerika vymírá přiro
zeným procesem odchodu starých, asimilací a poameričtě- 
ním dětí a nedostatkem přílivu ze staré vlasti.” — Toto by 
měl dát na vědomí Gríšovi Spurnému, který byl KSČ pově
řen starat se o blaho krajanů a hlavně jim vštěpovat ko
munistickou ideologii. Že komunisté násilně zamezili emi
graci do ciziny, o tom z nich nikdo nemluví, jsou tedy oni 
hlavně zodpovědni za vymírání krajanů v cizině. Dále Budín 
píše:

“Ještě se zachovávají krajanské čtvrti v Chicagu a Cleve
landu. ale i ty už mizí, neboť se do nich tlačí stále se roz
růstající černošská ghetta. Tak postupně mizí národní do
my, sokolské jednoty, dobročinné spolky a noviny. Noviny 
již nevycházejí. A tak tu jen tak občas zaslechnete na ulici 
nebo v krámě typickou krajanskou českou řeč. Není po
chybnosti. že ještě jedno nebo dvě desetiletí a krajanská 
Amerika bude existovat již jen v historii.”

O exilu Budín píše: “Politikové sestárli, a tak všelijak

28. ŘÍJEN — SE ZARDĚNÍM, ALE KROK 
ZA KROKEM ZÍSKÁVÁ NA VÝZNAMU.

dožívají svůj věk. Jen několik nezdolných borců ještě spi
suje protikomunistické články do malých a ubohých čes
kých a slovenských týdeníčků, které téměř nikdo nečte. Zbý
vá jen nostalgické čtení českých novin, které občas se do 
Ameriky dostanou, a sny spojené se strachem ■— ještě jed
nou se moci podívat domů.”

I když toto vše by mohlo být pravdou, ptáme se, kde vzal 
Budín tu bohorovnou odvahu psát s ironií o tragedii čs. ná
roda, kterou čs. komunisté zapříčinili. Dají zločiny napá
chané komunismem p. Budínovi klidně spát? Kupodivu jed
na instituce, píše p. Budín, projevuje jistou životnost. Je to 
“Československé sdružení věd a umění”, míněno SVU, která 
prý má několik set členů, kteří se uchytili na universitách, 
nebo jinak mají co dělat s kulturou. Tito lidé mají nejčastěj
ší styk se starou vlastí — protože se zajímají o literaturu 
ze svého oboru, a sledují domácí vývoj. A v hloubi duše, i 
když mají v Americe hmotný nebo odborný úspěch, jsou 
nejšťastnější, když se jim dostane pozváni na nějaký kon
gres nebo odborný zájezd do Československa.

A. ŠALOMOUN.

AŤ SLOUŽÍ KE ZDRAVÍ.



Sestry a bratři:
Čtvrt století před vznikem československé samostatnosti 

napsal T. G. Masaryk:
"Samostatnost neudrží a nespasí žádného národa, národ 

si musí udržet samostatnost — spasí nás mravnost a vzdě
lanost; i politická samostatnost je jen prostředkem pravého 
života národního — pozbyli jsme jí, když jsme přestali jako 
národ mravně žiti.”

Nejen státy, ale i národy a národní větve se udržují na 
životě ideami, s nimiž byl spojen jejich vznik. Pro naši ná
rodní větev v Americe bude zkušebním kamenem věrnosti 
národním ideálům a životnosti rozsah a náplň oslav 50. vý
ročí vzniku čs. samostatnosti, které Čs. národní rada ame
rická připravuje. Jejich účel vyjádřil br. Krákora, předseda 
přípravného výboru oslav, takto:
1. Plnou účastí všech českých a slovenských organisací bu

de možno čestným a důstojným způsobem vzpomenout 50. 
výročí prohlášení čs. neodvislosti před americkou a svě
tovou veřejností;

2. toto výročí nám dává příležitost probudit hrdost americ
kého lidu českého a slovenského původu na svůj původ, 
hlavně u zde rozených generací;

3. tyto oslavy dávají našemu českému a slovenskému lidu v 
Americe nejkrásnější příležitost manifestovat svou věr
nost a oddanost tradičním americkým principům demo
kracie, svobody a samostatnosti;

4. těmito oslavami budeme manifestovat svůj požadavek, 
aby lidu podmaněných národů byla svobodnými volbami 
dána příležitost určit formu a náplň vlády a tím dosvěd
číme svůj pevný postoj vůči komunismu.
Četní zástupci bratrských jednot českých, slovenských a 

podkarpatoruských vyjádřili svůj souhlas s těmito zásadami 
v rozhovorech, které s nimi měl br. Krákora u příležitosti 
schůze, kterou svolal president Spojených států do Washing
tonu koncem září, a tyto celoamerické krajanské organisace 
se oficielně připojily k pořádání společných oslav: ČSA, AOS, 
Slovenský Sokol, Národní svaz českých katolíků.

Předsednictvo Rady připravuje dopis nižším složkám svým 
i všech spolupořádajících organisací, ve kterém budou uve
deny směrnice, jak se zapojit do těchto oslav ústředních i 
jak připravit důstojné oslavy místní. Rovněž je připraveno 
pozvání zahraničním organisacim Čechů a Slováků i exilo
vým organisacím v USA.

Podnik tohoto druhu ovšem nemůže být jen věcí před
sednictva. Br. Krákora na schůzi Výkonného výboru v dub
nu t. r. jasně pravil: “Uskutečnění tohoto plánu bude vyža
dovat obrovské práce. Bude nutná úzká spolupráce a sou
činnost nás všech ve Výkonném výboru sdružených, bude 
nutná plná spolupráce a účast všech členů našich odboček a 
oblastních výborů.” Odbočka Washington, v jejímž sídle se 
bude Ústřední oslava konat, vykonala už velký kus práce. 
Ostatní naše složky jistě nezůstanou pozadu.* * *

Rozesíláme koncem listopadu po prvé nový měsíční do
tazník, který je vedle našeho pravidelného informativního 
oběžníku, zasílaného měsíčně úřadovnou předsedům a tajem
níkům odboček, novým pokusem o sblížení všech složek Ra
dy s jejím předsednictvem. Prosíme Vás, abyste dotazníku 
v tomto smyslu rozuměli a jeho zasláním přispěli k úspěchu 
našeho úsilí o oživení našich vzájemných styků. Zejména 
prosíme, abyste probrali naši hořejší zprávu a poznámky, 
připomínky a návrhy zaznamenali do dotazníku, než nám 
jej vrátíte. Pomůžete tak předsednictvu k lepší znalosti 
Vašich přání a Vašich názorů, které máme snahu respekto
vat a uskutečňovat.

S bratrským pozdravem,

V nedeľu, dňa 29. októbra, Východná oblasť Českosloven
skej národnej rady americkej usporiadala svoju výročnú osla
vu výročia vyhlásenia československej samostatnosti v T. J. 
Sokolovni, pod číslom 420 East 71st Street, New York, N. Y. 
Bez ohľadu na to, že slávnosť musela byť preložená na 
druhú hodinu odpoľudnia a na oficiálnu zmenu času, prie- 
strannná dvorana bola zaplnená obecenstvom, keď program 
bol zahájený. Po hymnách A. J. Valúšek, predseda Oblastného 
výboru, privítal obecenstvo, vysvetlil účel oslavy a predstavil 
zástupcov a predsedov krajanských spolkov, ktoré boli za
stúpené na slávnosti. Prvým rečníkom bol Rev. Jozef Šefl, 
predseda Československých legionárov. Tento počas jeho pre
javu prečítal rezolúciu, ktorú legionári schválili na posled
nej ich schôdzi. Náš dobre známy kapelník Jozef Osina za
hral znelku na počesť padlých legionárov.

Žiaci Českej svobodomyslnej školy pod vedením ich uči
teľky, Jarmily Uhlířovej, potom vystúpili a získali si obe
censtvo svojimi spevmi, básňami a tancami. Na piane ich 
sprevádzala A. Kopřivová. Po ich vystúpení bolo predstavené 
predsedníctvo Rady Českej svobodomyslnej školy.

Po krátkej prestávke vystúpila Newyorská slovenská ta
nečná skupina, ktorá zatančila niekoľko slovenských tancov. 
Ich vystúpenie sa tiež páčilo obecenstvu.

Jozef Kout a Robert Horák predniesli básne. Hlavným reč
níkom bol profesor Vratislav Bušek, podpredseda Českoslo
venskej národnej rady americkej. Tento prehavaril o význa
me tohoto 49. výročia aj po stránke historeckej. Jeho pre
jav bol prijatý veľkým potleskom.

Týmto sa oslava skončila. Predseda Valúšek poďakoval 
prítomným za ich krásnu účasť a oznámil, že na budúci rok 
budeme oslavovať 50. výročie tohoto národného sviatku a 
žiadal prítomných, aby sa týchto osláv, ktoré budú impo
zantné, se účastnili.

Takto krajanský New York oslávil 49. výročie založenia 
Československej republiky.
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ZPRÁVY OBLASTÍ A ODBOČEK.

Organisační výbor 
Československé národní rady americké.

NEW YORK: OSLAVA VÝROČIA 
ČSR VEĽMI ÚSPEŠNÁ.

Schůze oblastního výboru se konala ve středu, dne 29. 
listopadu, v síni Sokola Havlíček-Tyrš.

Odbočka Dr. Milada Horáková koná schůzi ve čtvrtek, 
dne 14. prosince, v Moravském domě.

Odbočka Západní Předměstí koná schůzi ve středu, dne 
20. prosince, ve společenské místnosti Mid America Bank v 
Ciceru.

CHICAGSKÁ OBLAST.

Prítomný.

PRVNÍ ODBOČKA ČSNRA 
NA LONG ISLANDĚ.

Odbočka zahájila poprázdninovou činnost s nebývalým elá
nem a každá schůze je vyplněna debatami a živou účastí k 
současným politickým událostem. Těší nás, že se u nás doma 
už najdou stateční spisovatelé, i kdvž zatím ještě komunisté, 
kteří se nebojí a nekompromisně odsuzují tyranii a neschop
nost režimu. Debatujeme také už po měsíce o chystané PA
NORAMĚ (zprávu zašlu do příštího vydání Věstníku). Má
me mezí námi i obětavé členy, kteří financují zdejší česko
slovenský rozhlas, propagují ČSNRA a nábor nových členů 
do odboček.

V neděli 29. října východní oblast ČSNRA oslavila spo
lečně s legionáři “28. říjen” — náš svátek největší. Soko
lovna na 71. ulici v New Yorku byla zaplněna, účast jako 
už nebyla řadu let.

Obě učitelky české školy, pí. Uhlířová a Kopřivová, při
vedly celou svoji početnou školu a předvedly ve svých říkán
kách celý ten smutný dramat české historie, který počal 
roku 1618 — 1718 doba temna — 1818 doba probuzenecká 
a pak slavný rok 1918, v němž se uskutečnilv touhy bezpo- 
četných generací. Dále byly deklamace bratrů Kouta a Ho
ráka. Velice se líbila a potěšila nás slovenská skupina v 
krásných národních krojích, tanečníci k pohledání. Potom



V těchto dnech slyšíme z Moskvy oslavovat 50. výročí 
dne, “který otřásl světem” a halasné řečnění o tomto nej
větším požehnání, kterého se dostalo lidstvu v historii. Ti v 
SSSR, kteří mají jiné mínění, si to ovšem raději ponechají 
pro sebe — z pochopitelných příčin. Je zajímavé poslechnout 
si amerického korespondenta Johna Reeda, který vzdor to
mu, že měl určité sympatie k revolucionářům, popisuje 
atmosféru v Petrohradě 7. listopadu 1917 jako chaos — roz
čarování a zbabělost. Revoluce 7. listopadu nebyla revolucí, 
ani komunistickým pučem. Ruská prozatímní vláda přestala 
vládnout už dříve, nežli tato “revoluce” začala a Lenin a 
jeho stoupenci prostě neměli oposici. To nebyl americký 
slavný 4. červenec, nebo dobytí Bastily 1789 v Paříži. Ráno 
7. listopadu 1917 bolševičtí vojáci okupovali několik prázd
ných vládních budov a odpor kladla jen hrstka špatně vy
zbrojených kadetů. Malá přestřelka stačila postrašit tele
fonní operátorky v budově centrály, s křikem utekly do 
ulic. Bolševici byli nervosní a nejistí. Legendární posověti- 
sovaný křižák Aurora veplul do řeky Něvy a dlouhé hodiny 
nechtěl vystřelit na zbývající vládní budovy — nakonec vy
střelil několik “na slepo”. V Petrohradě byl nevlídný zimní 
den, dělníci odjížděli ráno do práce a večer se vraceli v 
přeplněných tramvajích domů. Tento “útok” je ukazován na 
bezpočetných sovětských heroických obrazech. Life Magazine 
přinesl nedávno dvoustránkový obraz — námořník na obr
něném voze s dvěma pásy nábojů křížem přes plece, v jedné 
ruce pušku, v druhé rudý prapor — a za ním masy vojáků a 
ozbrojených dělníků. Všechny tyto obrazy jsou falešné. Celé 
“dobývání” pozůstávalo z ojedinělých výstřelů přes studené 
opuštěné náměstí; bolševici neměli mnoho potíží dostat se do 
Zimniho paláce, nikdo neměl odvahu něco riskovat, aby brá
nil zbývající členy prozatímní vlády, kteří ve 2 hod. v noci 
8. listopadu — většinou to byli starší lidé — opustili bu
dovu. Teprve potom nastal pravý útok na Zimní palác, když 
do paláce vniklo sta lidí, rozbíjeli zařízení a rabovali a nej
větším objevem byl vinný sklep — a tak místo hromad po
střílených heroických bojovníků, jak komunisté rádi ukazují, 
byli tam do němoty opilí.

Je skutečností, že komunisté se zmocnili vlády v Rusku, 
protože neměli oposici. Zfanatisovat masy lidí, většinou ne
gramotných, sliby o chlebu, půdě a svobodě, nebylo nijak 
obtížné. Potom následovala 4 léta civilní války různých ar
mád a různých politických směrů, která stála ruský národ 
miliony životů a mnoho lidského utrpení. Snad by někdo 
povolanější mohl tuto historii lépe povědět. — 18. listopadu 
t. r. se sešlo nějakých 10,000 Ukrajinců v Madison Square 
Garden (sponsorem byl First World Congress of Free 
Ukrainians), kde Michael Starr, vůdce menšiny v kanadském 
parlamentu, správně kritisoval články, které přinesly při 
příležitosti 50. výročí bolševického režimu noviny. Řekl, že 
se novinv překonávaly v pochlebných, jednostranných ver
sích při líčení vzniku Sovětského svazu. — Budiž mu za tuto 
kritiku poděkováno.

Již několikrát jsme referovali o své činnosti v souvislosti 
se zdejší Českou doplňovací školou, která letošního podzimu 
zahájila již svůj třetí úspěšný ročník. Diky agilnosti našich 
členů a tím i vzrůstající známosti naší organisace mezi širší 
veřejností se nám však tohoto roku podařilo podstatně roz
šířit svou pedagogickou činnost i na místní vysoké školy 
americké. Tři naši lidé se letos objevují v seznamu členů 
profesorského sboru v Cardinal Glennon College, tři v Mary
ville College, dva na Washington University, po jednom ve 
Fontbonne College a v City Junior College. (Jeden z našich 
zakládajících členů přednáší na St. Louis University již od 
r. 1961.) Jejich zásluhou se český původ, původ z národa 
Komenského, stává doporučující kvalifikací na zdejších ško
lách.

Při tom stojí za pozornost, že s jedinou výjimkou jedné 
naší členky zde rozené měli všichni zmínění původně zcela 
jiná povolání a na dráhu pedagogickou se vydali teprve ve 
svém nynějším, vesměs již pozdějším (řekněme “středním”) 
věku. Příležitost k průpravné praxi i k získání známosti u 
veřejnosti jim však začasté poskytly přednáškové akce, které 
pořádáme již od založení této odbočky pro nejrůznější ame
rické organisace a instituce.

Tímto proniknutím do amerických vysokých učilišť nám
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předseda naší odbočky bratr profesor Bušek pověděl o his
torii ku 28. říjnu 1918 — připomenul mnoho zajímavých de
tailů z té doby i historie, které jsou už méně známé a i po- 
zapomenuté. Byl to kupř. 14. říjen, kdy pražské dělnictvo 
protestovalo proti špatnému zásobováni. Situace byla ten
krát velmi napjatá. Maďarští vojáci měli u Musea na Vác
lavském náměstí kordonem oddělenou vnitřní Prahu a kulo
mety na musejní rampě vypadaly hrozivě. Šťastně tehdejší 
dělničtí vůdcové (oč byli rozumější dnešních!) nepodnikli 
žádnou akci samostatně, až teprve po dohodě s politiky 
ostatních stran. A pak “vypukla” svoboda — bez plánu, bez 
příprav, spontánně zachvátila celou Prahu a tento převrat 
byl jedinou velikou národní slavnosti! Komunisté rádi okraš
lují své akce heroismem. V nedávno vydaných dějinách 
Prahy popisují 28. říjen 1918: “. . . jak šiky dělníků smetly 
buržoasii, atd.”, což jest docela drzá lež; žádné “šiky” jsme 
tenkrát neviděli a 28. říjen byl svorně oslavován celým ná
rodem.

ODBOČKA ČIMICE-SV. LUDVÍK, 
ST. LOUIS, MO.

Na našej pravidelnej členskej schôdze, ktorá bola posled
ná pre doterajšie predsedníctvo odbočky, nakoľko na budú
cej schôdze, členovia si zvolia nové predsedníctvo na rok 
1968, debatovali sme o našej doterajšej činnosti, o našich 
úspechoch i neúspechoch, ale hlavne nás potešila skutoč
nosť, že posledné oslavy 28. Októbra, pri ktorých bolo vztý
čenie čs. vlajky pred mestskou radnicou, za účasti mayora 
mesta, sa zúčastnilo takmer 700 ľudí čs. pôvodu a naša od
bočka bola veľmi pekne zastúpená nielen na prípravných 
prácach, ale i na slávnostnom programe, ktorý bol v miest
nom divadle, z príležitosti osláv. Ďalší to dôkaz toho, že pri 
spoločnej práci s ŠVU a miestnymi národnostnými organi
záciami, mnoho dobra sa dá vykonať.

Taktiež bolo rozhodnuto darovať ústrediu ČSNRA dar 50 
dol. a na udržovanie Sokolovne sme darovali 50 dol. Vybe
ranie členských poplatkov, vďaka ses. Bilej, úspešne pokra
čuje. Bolo by si priať, aby budúca členská schôdza, na kto
rej bude zvolený nový výbor odbočky, bola viacej navští
vená. Tajomník.

ODBOČKA T. G. MASARYK, 
LOS ANGELES, CALIF.

Zájezd odbočky do Miami na společnou oslavu 49. výročí 
Československé republiky se vydařil stoprocentně. Pravé 
bratrské přijetí, přátelské přivítáni, bohatý oběd, výborná 
obsluha, pestrý program! Tisíceré díky Vám všem!

Československá národní rada, odbočka v St. Petersburgu 
má v plánu pořádat velkou oslavu dne 22. února 1968, kdy 
bude vzpomenuto 50. výročí založení Československé repu
bliky, 50. výročí založení Čs. národní rady americké, naro
zenin prvního presidenta Spojených států Jiřího Washing
tone a narozenin prvního presidenta Československa Tomáše 
Masaryka. Bratři a sestry, sledujte další zprávy o tomto 
Československém dnu před americkou veřejností na západ
ním pobřeží Floridy.

Pravidelná schůze první čtvrtek v měsíci měla hladký 
průběh. Ožily vzpomínky na nezapomenutelný zájezd do 
Miami, který se vydařil i finančně, ač poplatek byl nízký. 
Jednali jsme za spoluúčasti bratrského řádu ČSA v St. Pe
tersburgu o projektovaném Čs. dnu. Jsme si vědomi, že to 
bude vyžadovat hodně práce, času, ale pro nás pensisty čas 
nejsou peníze.

Díky br. předsedovi Novotnému a sestře Kalabzové, která 
se postarala o pohoštění.

ODBOČKA ST. PETERSBURG, FLA.

jp.

Frank Havlík.



Kulturní tvorba, Praha, č. 17, 27. dubna 1967; František 
Chudárek: Jsme v Montrealu jedinou zemí, která bude mít 
na výstavišti tři objekty ... V Bruselu jsme byli výteční. 
Udivili jsme . . . Bohužel nedokázali jsme získaného úspě
chu využít. . . Stojíme před otázkou, nebude-li se historie 
Bruselu, pokud jde o jeho dopad v zahraničním obchodě, 
opakovat také v Montrealu. . . My si myslíme, že bude pod
statné i to, že miliony amerických návštěvníků uvidí náš 
pavilon. . . A budeme-11 navíc úspěšní, rozhodně se to pro
mítne na turistickém ruchu a na nových obchodních a kul
turních vztazích.

Literární noviny, č. 23, 10. června 1967; Ludvík Veselý: 
. . . Už dost dlouho víme, že stejně jako moderní člověk 
nevystačí jen se zdravým selským rozumem (třebaže u nás 
toužíme nejednou aspoň po něm), tak si názor na svět jako 
celek i na jeho jednotlivosti nemůžeme dělat z jediného 
úhlu. . . .

Do Kanady jsme přijeli spoléhajíce opět na umělce.
. . . Sedí před ním, (rozuměj: před polyekranem — pozn. 

red.) stejně jako před sousedním kaleidoskopem stovky 
lidí na zemi a dávají se uchvacovat audiovizuálními básně
mi, jejichž úkolem je přiblížit jim v jisté nadsázce soudobé 
Československo.

. . . Představil jsem si, jak by asi zahýbalo naší výrobou, 
kdyby všichni talentovaní dostali možnosti, které jejich na
dání odpovídají. To bychom snad na příští světové výstavě 
už ani nemuseli používat desítek zahraničních projekčních 
přístrojů, protože ty naše “proslulé” a “všude osvědčené a 
žádané” nevyhověly v žádném z potřebných parametrů. Že 
bychom snad už jednou toho zakopaného psa vykopali? . . . 
Podařilo se zde na Montreal dosáhnout vzácné jednoty my-

Přijela do Prahy čínská delegace a čs. soudruzi ji prová
zeli hlavním městem republiky. Po prohlídce se jich zeptali, 
jak se jim Praha líbila.

Číňané zdvořile odpověděli: “Muselo to být moc krásné 
město. Škoda, že jsme Prahu neviděli ještě před tím země
třesením.” * * *

Hurvínek se připravuje na cestu do SSSR. Povídá mu 
Spejbl: “Hurvajs pozor, dopisy jsou cenzurované. Proto když 
budeš psát a bude tam všeho hojnost, napiš mi normálním 
inkoustem. Když je to tam zlý, napiš červeným inkoustem.” 
Za několik dní přišla pohlednice z Moskvy, napsaná modrým 
inkoustem a stálo tam: “Taťulko, je to zde ohromný, plné 
obchody, všechno k dostání, tvůj Hurvajs.”

P. S. Nesehnal jsem v celé Moskvě červený inkoust.* * *
Ošetřovanci v dobřanském blázinci se začali trousit do 

ordinace ústavního lékaře a žádali, aby jim lékař červeným 
písmem namaloval na jednu dlaň číslici pět a na druhou 
číslici devět. Lékař tomuto podivnému přání svých svěřenců 
vyhověl, ale když se k němu s tímto přáním obrátil už tři
cátý pacient, bylo mu to divné a proto šel do parku, kde 
ošetřovanci seděli na lavičkách, v kruhu a tleskali. Na otáz
ku, co dělají, dostal odpověď: “Hrajeme si na XIII. sjezd 
naší rodné strany a plácáme páté přes deváté!”* * *

Navštívil A. Novotného kamarád z dětství a stěžoval si, že 
se mu moc špatně vede a jestli by mu soudruh president 
dopomohl k nějakému vhodnému zaměstnání.

“No, samozřejmě, pro tebe vše. Budeš ministrem polo- 
těžkého strojírenství! Budeš mít tři šestsettrojky, tři sekre
tářky, dvacet tisíc korun a služební vilu.”

Kamarád se zamyslel a povídá: “To je všecko krásné, ale 
to víš, ministr. To je na mne příliš exponovaná funkce. Sta
čilo by něco menšího.”

“No tak tedy budeš ředitelem Škodovky! To je jen jedna 
šestsettrojka, dvě sekretářky a jen dvanáct tisíc — nosnad s 
tím nějak vystačíš.”

Ale kamarád není spokojen. Vysvětluje Novotnému: “Víš, 
soudruhu presidente, ředitel — to je pro mne pořád ještě 
příliš vysoké postaveni. Já jsem si myslel, že bys mi snad 
mohl opatřit něco obyčejného, tak asi za 1500 korun.”

Novotný se zamyslel a pak pravil: “To je těžké, to asi ne
půjde. To víš, 1500 korun, — s takovým platem, to už bys 
musel být moc dobrý odborník!”
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Československé noviny o Montreolu 
vlastními slovy.

V listopadové schůzi byla výboru podána zpráva o velmi 
úspěšné oslavě 28. října, konané v neděli, dne 29. října, v 
České národní síni na Broadway. Zaplněná síň byla nejlep
ším důkazem, že máme v Clevelandu věrné občany, kteří 
nezapomínají. Celý program byl důstojný a jsme vděčni řeč
níkům, kteří nás přijeli povzbudit v boji o obnovení svobody 
v zemi našich předků. Skvělou přednášku česky proslovil 
Dr. Adolf Procházka, býv. ministr v československé vládě, 
a nadšenými slovy, jež se vepsala do duše posluchačů, pro
mluvil anglicky řečník br. Václav V. Krákora, předseda pří
pravného výboru oslav 50tého výročí ČSNRA. Bratrské dí
ky br. Krákorovi, který nelitoval času a ani peněz, aby 
přijel do Clevelandu, neboť ani náhradu cestovného ne
přijal.

Jak guvernér státu, tak i starosta města Clevelandu pro
hlásili 28. říjen svátkem ve svých proklamacích. Oslavy 28. 
října se zúčastnily všechny složky krajanského života v 
Clevelandu, což je velmi potěšitelné, neb jen ve spojení je 
síla. Výborným ceremoniářem byl br. Přemek Kocián, kte
rý se brilantně zhostil svého úkolu. Dík patří také pěvecké
mu sboru Vojan a koncertní kapele Sokola Tyrše. Dobrá 
věc se podařila.

Jako obyčejně bylo v listopadové schůzi pamatováno na 
vánoční nadílku. Byl proto odhlasován dar Československé 
národní radě americké ve výši $500.00, politickým exulan
tům v Něměecku $200.00 a politickým exulantům v Itálii 
také $200.00. Prosincová schůze Krajanského výboru bude 
opět vánoční a bratři sestaví příležitostný program k této 
schůzi. Na programu bude recitace a vánoční koledy — a 
budou podávány zákusky a občerstvení.

KRAJANSKÝ VÝBOR V CLEVELANDU.

K. Z.

ovšem vzrostly i možnosti informovat o Československu další 
vrstvy obyvatelstva, zejména z řad současné i budoucí inte
ligence, jakož i rozšířit rámec vzpomínkových akcí k 50. 
výročí vzniku ČSR, které připravujeme pro příští rok.

R. K. Jánský.

Čemu se doma smějí.

šlenky a její realizace. Snad bychom to měli jednou opravdu 
vážně zkusit i doma. Třeba jen tak, co to udělá. Lidé s ná
pady by se snad našli, a nejen pro výstavy!
... V Kinoautomatu máte poprvé možnost volit pokra

čování. . . Jste-li v menší skupině, musíte se podřídit. To 
už tak v demokracii bývá a Kinoautomat teror nepřipou
ští. . .

Kulturní tvorba, Praha, č. 23, 8. června 1967; Vladimír 
Tlil: Tak letí Montrealem dobrá fáma, až se stane všeobecně 
uznávanou a příjemnou skutečností ■— na Expo 67 je ČSSR 
první.

Dobrá — odpoví na to náš člověk — to se všechno moc 
pěkně poslouchá, ale co si za to koupím? Ani k vůli nejlepši 
fámě nebudou buřty levnější. . .

Náš pavilon je krásný, ale také to něco stálo. Několik 
milionů dolarů — aby nebylo omylu. . . Dobýváme se na 
kanadský trh . . . Činíme tedy pokroky velice nadějné a 
úctyhodné a doufáme, že Expo nám dopomůže k dalším . . . 
Nikoliv všechno v našem pavilonu je na stejné úrovni, ni
koliv všechno se všem návštěvníkům jednotně líbí. . .

(České Slovo)

Prosíme, nezapomeňte si OBNOVIT 
předplatné Věstníku — $2.00 ročně.



KRONIKA O KRAJANECH V AMERICE
Prosíme vyžádejte si od nás další brožury pro své sousedy českého 
neb slovenského původu. Zašleme obratem a zdarma na Vámi udané 
adresy. — Pište na: Panorama Committee, Czechoslovak National 
Council, 4125 West 26th Street, Chicago, Illinois 60623 
Jednejte o Panoramě ve všech krajanských schůzích.

PANORAMA
300 YEARS OF CZECHS AND SLOVAKS IN AMERICA

published BY THE CZECHOSLOVAK NATIONAL COUNCIL OF AMERICA

Milí bratři a sestry,
četli jste pravděpodobně náš článek v krajanských novi

nách o Panoramě s připojeným kuponem k vyplněni. V pří
štích týdnech budeme pokračovat s oznamováním a prosí
me Vás opět, abyste jako odbočka a oblast — i osobně —- 
seznamovali širokou veřejnost a své osobní známé s touto 
krajanskou kronikou, kterou Rada připravuje. Po Novém 
roce budeme postupně předávat předplacené životopisy tis
kárně; odborní pisatelé historických kapitol slíbili, že do
dají svoje příspěvky v krátké době.

Až dosud odbočky a oblasti, na které jsme v prvé řadě 
spoléhali, se ještě neozvaly. Doufáme však, že nám brzo 
oznámíte, co jste vše podnikli ve svém prostředí a jak Vaše 
snaha v získávání krajanů pokročila.

Oč žádáme:
1. Mluvte o Panoramě na schůzích spolků a organisaci kam 

patříte.
2. Mluvte a rokujte o Panoramě na každé schůzi ČSNRA.
3. Zašlete nám, prosím, jména svých známých, o kterých si 

myslíte, že by se o Panoramu zajímali — nebo měli za
jímat.

4. Vysvětlete ve spolcích, že nejlépe uctí památku na nejza
sloužilejší krajany své organisace, svého města, kraje, 
zvěčněním jejich jména. Zásluhy spolků a organisaci si 
též zasluhují, aby to bylo trvale zaznamenáno v kronice.

5. Dále prosíme, vysvětlete svým známým •— jednotlivcům, 
členům organisaci, že sepsání kroniky je jednoduché. Sta
čí vyplnit dotazník (questionnaire), který je přiložen k 
brožuře o Panoramě. Možno nám psát anglicky, česky 
neb slovensky; přeložíme do angličtiny.
U některých přátel se setkáte s vrozenou skromností. Řek

nou Vám, že jejich život nebyl tak zvláštní a vynikající, aby 
byl zvěčněn. V tom se ovšem mýlí. Přínos národa se neměří 
podle výjimečných úspěchů několika vynikajících jednotliv
ců.- ale podle “průměrných” občanů. Na ten krajanský PRŮ
MĚR jsme právě hrdi, na zaslouženou dobrou pověst našich 
pracovitých, poctivých, soběstačných občanů. Kamkoli Češi 
a Slováci přišli, zavládl pořádek, respekt pro zákony země, 
smysl pro povinnost a spravedlnost. Všude kam se naši lidé 
přistěhovali, byl zveleben celý kraj. Zakládaly se národní 
síně, kostely, školy, tělocvičny, divadla, farmářské osady, 
zahradní městské čtvrtě — a to všechno vysvítá ze životo
pisů tak zvaných “drobných” lidí. Můžeme to dokázat jenom 
na četných příkladech. Proto sepište svůj životopis! Jděte 
mezi známé a získejte jejich životopisy pro Panoramu!

V hlavních kapitolách předložíme americké veřejnosti 
CELKOVÝ obraz našeho přistěhovalectví a celé naší krajan
ské historie. Dokladem k tomu musí být životopisy jednot
livců.

Chceme všichni, aby kniha byla odkazem a dokladem na
šeho přínosu Americe. Pak ale musíme všichni — odbočky, 
oblasti a jednotlivci — se přičinit, aby Panorama bvia roz
sáhlou, důležitou kronikou. Neodkládejte proto a přičiňte se 
o úspěch Panoramy.

K uctění památky zesnulé přítelkyně paní Jarmily 
Němcové věnují Mr. and Mrs. Joseph Faltus, Alex
andria, Virginia .......................................................... $20.00

Na činnost Rady:
Krajanský Výbor, Cleveland, Ohio............................... $500.00
Mr. and Mrs. Frank Havlík, Long Island City, N. Y... 100.00
Mr. Frank Absolon, Everson, Pa.................................... 25.00
Mr. Jan Šlegr, Chicago, Ill............................................. 23.00
Mrs. R. M. Živný ........................................................... 20.00
Mr. and Mrs. Antonín Filipi, New York, N. Y............. 15.00
Mr. Václav Uttler, Oxnard Cal....................................... 10.00
Mr. and Mrs. Wm. Svoboda, Miami Beach, Fla......... 10.00
Mr. Alois Dopita, Timber Lake, So. Dakota............. 10.00
Dar účastníků výpravy do Hot Springs..................... 10.00
Mr. Paul Pecha, Nesquehoning, Pa................................ 10.00
Mr. Emmet Simon, Masontown, Pa................................ 5.00
Mrs. Emilia Facuna, Chicago, Ill.................................... 5.00
Mrs. Anna Kadlec, Richmond, Ky.................................. 4.00
Mrs. Jos. Vermoch, Lyons, Ill........................................ 2.00

Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné Jed
noty ČSA, jste kryt tím nejlepším životním pojištěním 
jaké může pouze bratrská jednota poskytnouti.

Jakmile se stanete členem Jednoty ČSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podati vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovat! vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má přes 270 řádů ve většině států Ameriky, v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě ČSA opravňuje vás k řadě vý
hod jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu ČSA doporučuje? Téměř 113 let její služ
by desetitisícům spokojených členů. ČSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z pocti
vosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejími členy, doporučte ji svým přátelům a 
známým.
Č.S.A. • 2138 S. 61st Court, Cicero, III. 60650
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OUR NEW ADDRESS

C-AJPITOL 
FEDERAL 
S-A-VIKTG-S

AND LOAN ASSOCIATION

3960 W. 95th St. • Evergreen Park, Illinois 60642

Telephones: 636-6000 • Chicago 239-3500

VKLADY POJIŠTĚNÉ AGENTUROU VLÁDY 

SPOJ. STÁTŮ DO $15,000.

Ústav Capitol Federal Savings and Loan Association byl 

založen r. 1907.

CHARLES T. SALÄK, předseda

MÁME NA SKLADĚ K PRODEJI:
DĚTSTVÍ A MLÁDÍ, vzpomínky Dr. 

Alice Masarykové ...................................... $2.50 $2.75

•

HOVORY S MASARYKEM od 

Karla Čapka ................................................ 2.00 2.25

•
CZECHOSLOVAK PRIZE PASTRY 

RECIPES .............................................................90 1.00

PROGRESSIVE CZECH, učébnice prof. B. 
Mikuly, páté vydání, vyšla nákladem Čs. 
národní rady. 

Cena ......................................................... $4.50

Poštou ......................................................... 5.00

ČS N R A

4125 W. 26th Street Chicago, III. 60623
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